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                                                                                          Ilulissat den 30. juni  2015. 

 

 

I henhold § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremlægger jeg hermed følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 (Landstingsmedlem, Anthon Frederiksen, Partii Naleraq).  

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Finder Naalakkersuisut det betydningsfuldt vi har bedre udnyttelse af vores lands 

levende spiselige resourcer? 

2. Med hvilke tiltag vil Naalakkersuisut bane vej for bedre udnyttelse af  det 

grønlandske råvarer/proviant?       

3. Hvis første spørgsmål er et ja, hvilken tiltag har Naalakkersuisut iværksat for at 

forbedre udnyttelsen af vores levende spiselige resourcer? 

4. Kan det tænkes at man fra Naalakkersuisut side, ville kunne hæve afgiften for nogle 

usunde madvarer og for nogle varer der ikke livsnødvendige for vores hverdag? – og 

ved at gøre det give mulighed for at opnå med at gøre det grønlandske madvarer 

billigere?    

5. Er der yderligere tiltag ud over de iværksatte tiltag for bedre sundhed for os alle, og 

hvilke tiltag er der for sundere mad med grønlandske råvarer, og hvilke tiltag har 

Naalakkersuisut, for at vi skal spise mere grønlandsk proviant og fisk? 

 

FM 2015 ved forårsmødet blev der for Frednings- og Miljøudvalg fremlagt nogle 

undersøgelser af læge og forsker Henning Sloth Pedersen, som har lavet mange undersøgelser 

gennem mange mange år om kost og ernæring samt sundhed m.m i Grønland,  Han fremlagde 

interessente ting om blandt andet,for bedre sundhed i Grønland og hvilke madvarer der kan 

have dårlige indvirkninger samt hvilke madvarer der ligefrem kan være sundhedskadelige. 

Ved hans fremlæggelser er det ikke til at tage fejl af, at  flere importerede madvarer fra andre 

lande, med mange tilsætningsstoffer og at disse kan have sundhedsmæssige konsekvenser for 

kroppen. 

Der er ingen tvivl om, ud fra undersøgelser og informationerne viser, at mange importerede 

madvarer er blandt andet skyld i at mange får sukkersyge. Og på det anden side viser 

undersøgelserne også, at vores brug af det grønlandske proviant er faldet markant gennem de 
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sidste mange år, selvom vores levende resourcer det grønlandske proviant er markant sundere 

end de madvarer vi importerer fra andre lande. 

Jeg ønsker, at mine spørgsmål bliver besvaret indenfor 10 arbejdsdage. 

 

Med venlig hilsen 

Anthon Frederiksen 

Partii Naleraq. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


